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  مستخلص الدراسة باللغة العربية مستخلص الدراسة باللغة العربية 

 : أسس الأخلاق وتطبيقاتها عند علماء السلف من خلال كتابات شيخ الإسلام وابن القيمعنوان الدراسة
 :  أهداف الدراسة

تهدف الدراسة لتسليط الضوء الى بيان الأسس الأخلاقية عند علماء السلف وذلك من خلال كتابات  
  شيخ الإسلام وابن القيم، وتجلية الأخلاق التي ينبغي أن نتخلّق بها مع مولانا جل وعلا، ومع نبينا  

 ومع الآخرين، سواءً من البشر، أو الحيوانات، أو البيئة 
م الباحث المنهج التاريخي لمعرفة تلك الأسس في كتابات الشيخ بن تيمية،  ومن هذا المنطلق استخد

، كما استخدم المنهج الاستنباطي لاستخراج بعض الفوائد المستنبطة من تلك الأسس  وتلميذه بن القيم  
 حتى يتسنى تطبيقها في واقع الأمة الإسلامية في عصرنا الحاضر.  

ي عرض فيها الباحث: مقدمة الرسالة، وموضوعها، وأهميتها،  : من المقدمة: والذوقد تكونت الرسالة
فيه   التمهيدي: وقد عرض  والفصل  السابقة.   والدراسات  فيها،  المستخدم  والمنهج  وأهدافها، وتساؤلاتها، 
الباحث مفهوم الأسس في اللغة والاصطلاح، والمراد بالأخلاق في اللغة، والاصطلاح، وبين فيه كذلك،  

شيخ الإسلام بن تيمية، وتلميذه بن القيم، ثم بين المراد بالسلف، والخَلَف، ونبذة عن    مفهوم الأخلاق عن
الأخلاق مع    في الفصل الأول، وعرض  الى ثلاثة فصولوالذي قُسّم    الباب الأولالى  الشيخين. ثم ولج  

الثانيالله تعالى من خلال أركان الإسلام، وأركان الإيمان،   الفصل  فيه كون الأخلاق    أما  فقد عرض 
: عرض فيه احتياج  أما الفصل الثالث مكتسبة، أو فطرية، ودور العقل والقلب والضمير في الأخلاق،  

ادة الإنسان ودورها في تغيير  : إر في الفصل الرابعالإنسان الى ربه جل وعلا، والى الخلْق، ثم عرض  
فقد عرض فيه دور التشريع    أما الفصل الخامس:سلوكه، وارتباطها بالمنفعة، ثم الفلسفة وتغيير السلوك،  

الباحث يعد ذلكالإسلامي في حفظ الأخلاق، والجزاء الأخلاقي الدنيوي، والُأخروي،   الباب    ثم عرض 
: منزلة الأخلاق في الإسلام، وأن جماع  فصل الأولالالذي تم تقسيمه الى فصلين. وعرض في    الثاني

الأخلاق مع الله تعالى هو الحياء، ثم بيان كيف تكون الأخلاق مع الله تعالى من خالال أسمائه وصفاته،  
وأن جماعها محبته،    فقد عرض فيه الباحث الأخلاق مع النبي    وأما الفصل الثاني وكلامه جل وعلا،  

والذي قُسّم    بالباب الثالث   . ثم أتبع ذلك ت، ومكانتهم، ومحبة الصحابة  ثم عرض الى محبة أهل البي 
عرض فيه كيف تكون الأخلاق مع الوالدين، والزوجين فيما    الفصل الأول: الى ستة فصول: عرض في  

الى الأخلاق مع المسلمين، وغير    الفصل الثاني بينهما، ومع الأبناء، والأقارب، والجيران، ثم عرض في  
، ثم الفصل  : فقد عرض فيه الإيمان بالملائكة وبصفاتهم وكيف نتعامل معهم أما الفصل الثالث ،  المسلمين

: فقد عرض فيه الرفق ، أما افصل الخامس الذي بين فيه الإيمان بوجود الجن، وكيف نتعامل معهم   الرابع
الذي عرض فيه  و   الختام بالفصل السادس:بالحيوان، وكيفية التعامل معه وفق الشرع المطهر، ثم كان  
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الباحث الحديث عن البيئة, وحق الإنسان في سلامتها، وكيفية التعامل معها، وأخيراً  الخاتمة، والنتائج،  
 وكان من ابرز النتائج: 

ـ اهتمت الشريعة الإسلامية بالأخلاق اهتماما كبيراً، وخاصة في الجانب الإيماني وجعلته أولى خطوات  1
ربه، ومع الخلْق، مما أسفر عن آثار عظيمة في النفس والمجتمع شهد    مسيرتها في تعاملات المسلم مع

 لها التاريخ وسطرها بأحرف من نور. 
ـ شمولية الدين الإسلامي لجميع مناحي الحياة؛ وذلك لكونه دين سماوي منزل من رب العالمين    2

الأنبياء   الأمين على خير  به الروح  الذي نزل  الرباني  الوحي  يعتمد في جميع أحكامه، وتطبيقاته على 
 والمرسلين  

ة من الكتاب والسنة على  ـ وضحت الشريعة الاسلامية قدرة الأخلاق المبنية على الأسس المستنبط  3
توجيه جميع المؤسسات الموجودة في المجتمع وتحقيق النجاح والانضباط والاستقرار المنشود لها وهي  
بالتالي تفوق الأخلاق الوضعية التي تحقق مصلحة فئة معينة من الناس على حساب الآخرين لأنها من 

 والربانية من الكمال.وضع البشر فلا يمكن أن ترقى لما في الأخلاق الإسلامية  
 : ومن ابرز التوصيات 

في الاستضاءة بهما في كل شؤون    ـ الأهتمام بحفظ بكتاب الله تعالى وسنة رسوله صلى الله  -1
 الحياة. 
المسلم    -2 مع  والتعامل  الناشئة،  تربية  في  والأساس  المنطلق  وجعلها  الأخلاقية،  بالتربية  الاهتمام 

نها الركيزة الأولى والأساسية في التربية، فمتى تم تربية المُرَبَّيْن تربية إيمانية  وغيره، ومع القريب والبعيد؛  لأ 
 صحيحة سهل بعد ذلك توجيههم وتقبلهم والتزامهم بأي سلوك أو عمل إسلامي يطلب منهم. 

توجيه جهود الدارسين والباحثين في العالم الإسلامي إلى تناول تراث الشيخين: ابن تيمية، وابن    -3
 م، ودراسته، واستخراج القيم والمبادئ الأخلاقية التي تخدم الأمة الإسلامية. القي 

 وآخر دعوانا أن الحمد لله رب العالمين 
 وصلى الله وسلم وبارك على خير البرية وعلى آله وصحبه وسلم تسليما كثيرا. 
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RReesseeaarrcchh  AAbbssttrraacctt  

The Foundations of Ethics and their Applications among Salafi Scholars 

through the Writings of Sheikh Al-Islam and Ibn Al-Qayyim 

Objectives of the Study: 

This study aims to highlight the ethical foundations of Salafi scholars based on the writings 

of Sheikh Al-Islam (Ibn Taymiyyah) and his student (Ibn Al-Qayyim), may Allah have mercy 

upon them. It also aims to reveal how to deal and behave morally and ethically with Allah (jala 

wa’ala), with Prophet Muhammad (peace be upon him), and with others –including human 

beings, animals, and the environment. In doing this study, the researcher adopted the historical 

descriptive and analytical approach in tracing down such ethical foundations in the writings of 

Ibn Taymiyyah and Ibn Al-Qayyim, and also used the deductive approach in order to highlight 

some of the ethical/moral benefits needed to be applied in the Muslim world nowadays. 

The thesis is divided into an introduction, three chapters with several main sections and a 

conclusion. The introduction presents the topic of research, the research significance, objectives 

of the study, research questions, and methodology used in this thesis. It also provides 

information on the key terms and main concepts (i.e. foundations, ethics, Salafi scholars, 

Salaf/predecessor and Khalaf/successor), which are linguistically, pragmatically and 

religiously addressed in detail. The introductory part of this thesis then concludes with 

providing short biographies about Ibn Taymiyyah and Ibn Al-Qayyim. 

The first chapter of this thesis consists of five main sections. The first section addresses 

the ethics and morals with Allah (jala wa’ala) through examining the Pillars of Islam and Iman 

(Faith), whereas the second section is concerned with whether ethics is acquired or innate, and 

with the role of mind, heart and conscience in ethics. The third section in this chapter presents 

the human need for Allah (jala wa’ala), and for other human beings, animals, and the 

environment. The fourth section discusses whether the will (and ability) of a human being has 

a role to play in changing his/her behaviours/practices, and also examines whether this possible 

change in behaviour has a relationship with benefit and philosophy. The fifth and final section 

of the first chapter deals with the role of Islamic legislation in preserving ethics, and the 

expected rewards in this life and hereafter for behaving ethically. 

The second chapter of this thesis is comprised of two main sections. The first section 

addresses the status and degrees of ethics in Islam, and clarifies that modesty and shyness with 

Allah (jala wa’ala) is the highest degree of ethics and morality. This first section also explains 

the relationship between ethics and the knowledge of Allah's names and attributes; whereas the 

second section discusses how Muslims should ethically deal with the Prophet Muhammed 

(peace be upon him), and clarifies that love of him (peace be upon him), his family and 

companions (may Allah be pleased with them) is the highest degree of ethics and morality in 

this regard. 

The third and final chapter of this thesis is divided into six main sections.The first section 

is concerned with how morals and ethics should be with parents, between spouses, with 

children, with relatives, and with neighbours; while the second chapter addresses morals with 

Muslims and non-Muslims. However, the third section discusses the belief in the angels (and 

their attributes), and how we ethically deal with them. The fourth section deals with the belief 

in the existence of jinn, and how we ethically deal with them; whereas the fifth section is 

concerned with ethics with animals, their rights and how to ethically and morally deal with 

them according to the purified laws of Islam. The sixth section of this chapter discusses how to 
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ethically deal with the environment around us. Finally, this thesis is ended with a concise 

conclusion highlighting the major results. 

The Major Results of this Study: 

1- Islamic law (Sharia) is greatly interested in ethics as a main part of every Muslim’s 

faith, which regulates people’s dealings with Allah (jala wa’ala), people’s dealings with each 

other, with different communities, animals and nature so to increase the individual and social 

life quality. 

2- Islam, a truly heavenly religion, is comprehensive for all life aspects and issues, as 

revealed by Allah (jala wa’ala) to the Prophet Muhammad (peace be upon him) through a divine 

communication (the faithful Soul). 

3- Islamic law (Sharia) clarifies that the ethical foundations derived from Quran and 

Sunnah can be definitely used to direct and guide individuals and societies to do the right thing, 

and to achieve success, discipline and stability –unlike other ethical foundations that are limited 

in scope and benefit. 

The Major Recommendations for this Study: 

1- There is a persistent need to adhere to the Book of Almighty Allah (Quran) and the 

Sunnah of His Prophet (peace be upon him) as a guidance in life. 

2- More attention to moral education should be given, and ethics should be largely 

introduced to people (especially young people) so to know how to deal and behave morally and 

ethically with Allah (jala wa’ala), with Prophet Muhammad (peace be upon him), and with 

others including human beings, animals, and the environment. 

3- Directing the efforts of scholars and researchers in the Islamic world to address and 

study the writings of the two sheikhs (Ibn Taymiyyah and Ibn al-Qayyim), and highlight the 

moral and ethical values that could serve the Islamic nations nowadays. 

All praise and thanks are due to Allah (jala wa’ala) for His blessings, which have given 

me the courage and persistence to carry out this work. 

 

 

 


